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T e l e f o n s  d ‘i n t e r è s  P u b l i c Revista de tardor 88
X

A juntam ent 46 91 71
G uardia Civil.....................................................20 11 00 - 20 86 50
Bombers....................................................................... 085 - 23 33 80
Mossos d ’Esquadra (les 24 h .)  21 34 50
Creu R oja .......................................................... 20 04 15 - 20 15 42
Metges.........................................................46 15 80 (Dr. Videgain)
 46 01 77 (Dr. Colls)
 46 10 69 (urgéncies)
Escola N ova 46 93 81
Guardería i Escola Velia 46 93 28
Parròquies de Q uart 46 91 19
St. M ateu, Castellar, M ontnegre 49 02 05
St. Sadurní 21 18 63
Planificado Fam iliar 20 42 12
Renfe 20 70 93
A eroport 20 23 50
Estació d ’autobusos 21 23 19
Telegrames 20 20 00

HORARI DE L A JU N T A M E N T  OBERT AL PUBLIC
Dilluns, dimecres i divendres: de 5 a 9 h.
Dimarts i dijous: de 12 a 15 h.
Dijous: d ’l l  a 1 Cam bra Agrària
Dilluns i dimecres: 16 h. a 21 h. Consultes urbanístiques.

RECOLLIDA DESCO M BRA RIES
De dilluns a dissabte de 6 a 8 h.
Les escombrarles es podran dipositar a qualsevol hora del dia, 
i permetre mantenir els carrers nets.

HORARI DE METGES
Dr. Videgain: Dimarts i dijous 12‘30 h.
Dr. Colls: Dimarts 16 h. Divendres a les 10 h.

HORARI DE CORREUS
Feiners de 12‘30 a 13‘30 h.
Codi postal: 17241 - 17242

Es fa saber que les errades observades en la 
passada revista, per falta  d ’impressió o sobre- 
impreses d ’alguns escrits han  sigut involuntaries 
i to thom  afectat pot fer-ho saber i li’n farem a rr i
bar una  de nova.

festes Locals 89-
Posem  en coneixement a treballadors  i em- 

presaris del nostre  m unicipi, que les festes locals 
són els dies 14 i 17 de juliol.

Permisos D‘Obres:
Degut al p rob lem a que suposen les queixes 

del veïnatge, es prega a to thom  que tingui inten- 
ciô de fer obres, per petites que siguin, aixi com 
aquelles persones que vulguin fer pous per cap- 
taciô d ’aigua, que es posin en contacte  am b 
l ’a ju n ta m e n t  per tal d ’in fo rm ar- lo s  de la 
no rm ativa .
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Els conceptes i opinions expressades en els arti
cles signats que apareixen a la revista no representen, 
necessáriament l’opinió d ’aquesta.

No es publicará cap article del qual no coneguem 
la identitat del seu autor, encara que, si vol, pugui 
ser publicat amb pseudónim.
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En el prim er Butlieti Inform atili d 'aquest any 1989 us informaré  
de quines són les realitzacions i projectes que enguany pensem  dur 
a terme des de TAjuntam ent.
*

Properament es construirà la xarxa de sanejament del Sector Raval en ¡a qual, donada la geogra
fia  d ’aquest sector, s ’ha previst fer-h i una doble canalització: una que transcorrerà pel mateix carni 
del Raval i l ’altra que seguirà pel lateral de la carretera C-250 a Sant Feliu.

Una altra de les obres que es comengarà aviat és la construcció de la 2 .a Fase del Locai Social 
de Palol d ’Onyar. Junt am b aquesta obra està previst adequar al sector del pou  d ’aigua potable ins
tai, lant un filtre  especial per eliminar el ferro  i un equip de cloració. També, dins del m ateix projecte, 
es contempla la instailació de dues fo n ts: una que connecti am b la xarxa d ’aigua potable i l ’altra que 
aprofitarà el sobrant d ’aigua que suri per sobre el pou.

Tam bé està prevista l ’ampliació del cementiri donada la manca de ninxols disponibles. Aquests  
ninxols es fa n  més necessaris per poder fe r  el trasllat de les restes que actualment hi ha en el cementiri 
veli ja  clausurat.

S ’està estudiant l ’adquisició d ’un pou  d ’aigua potable ja  que l ’existent en el Puig de les Bruixes 
ha baixat el seu rendiment no donant abast pe l subm inistram ent del sector del nucli veli de Quart. 
Ja s ’ha realitzat l ’aforam ent del nou pou  donant un cabal de 45.000 l/h . i, segons les anàlisis rebudes 
del Departament de Sanitat, la potabilbitat de Vaigua és la correda.

Una de les obres més im portants que resta pendent de ralitzar és, sens dubte, la urbanització de 
la Travessia de Quart. Actualm ent estem pendents de que el Servei de Carreteres de la Generalitat con
firm i si pel que respecte a les seves competències podran comengar les obres enguany. Les obres a exe- 
cutar pel Servei de Carreteres consisteixen en: eixamplar uns metres la carretera per poder fe r  aparca- 
m ents cada canto, insta i lar la xarxa d ’aigiies pluvials, construcció de la vorera i asfaltar tot el tram 
de carretera que travessa el nucli del poble. Tot i això, aquest any la Companyia Telefònica té previst 
fe r  passar la canalització de la fib ra  òptica i la canalització de les linies de telèfon de! poble. Aprofita- 
rem quan la Companyia Telefònica realitzi aquestes obres per fe r  la canalització del nou enllumenat 
public des de Ca l ’Arbeca fin s  a la Gasolinera (1. “ Fase);

Cas d ’arribar a un acord am b el propietari de Vivendes Barceló, tam bé es pensa dur a terme l ’ade- 
centament i urbanització dels interiors del Grup Barceló. E l tècnic municipal fa rà  un estudi del cosi 
d ’aquestes obres.

Igualment, des de! p u n ì de vista tècnic, s ’estan fe n t  estudis previs per a la redacció del pia especial 
del Sector Raval a ix i com per la redacció d ’un catàleg per la protecció de vivendes amb un interès 
arquitectònic i artistic. També s ’està elaborant un projecte per asfaltar els camins que porten a TEsglé- 
sia de Palol i un altre per la urbanització del barri Almeda.

Altres projectes que ja  estan redactats i que presentarem al Pia d ’Obres i Serveis de la Generalitat 
per aquest trieni 1989-91 són:
- La instai.lació de l ’enllumenat public de La Creueta.
- La instai.lació de l ’enllumenat public de la Travessera de Quart.
(ambdós en m oli males condicions actualment generant, un cost m oli alt de m anteniment.)
- La construcció del p o n i de Cai Pinxo.

Des de l ’any passai he mantingut conversesperiòdiques amb el rector de Quart M n. Francese Puig 
per mirar d ’arranjar i pintar els interiors i porta  principal de TEsglésia Parroquial Sta. Margarida de 
Quart. A  tal efecte es varen demanar pressupostos, que ja  estan en mans de Mn. Francese, i esperem  
que els treballs puguin iniciar-se ben aviat.

Aquests són, de manera resumida, els principals projectes previstos per aquest any i sobre els que 
estem treballant per poder-los realitzar de la millor manera.

Per», r.h L'^CALDE 
re Cab»"ocas i Sitjes
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S e s s i ó  o r d i n à r i a  d e l  d i a  
16 DE DESEMBRE DE 1988
El Sr. Alcalde dona compte, entre altres coses, del segtient:
— De la reunió mantinguda amb el Sr. Pompeu Pascual, Cap 
dels Serveis Territorials de Sanitat a G irona, sobre diferents 
temes sanitaris del municipi.
— De la devolució del 5% sobre la quota dels rebuts de Con- 
tribució Territorial U rbana de l’any 1987, que s’està duent 
a terme aquest mes de desembre.
— De la presentació el dia 9 de desembre a la Comissió P ro 
vincial d ’Urbanisme de les Normes Subsidiàries de Planeja- 
ment Urbanistic.
— De la reunió m antinguda amb els veins de Sant M ateu de 
Montnegre, en la qual es tractà de la taxa de recollida de dei- 
xalles, de l’arranjam ent del carni vernai de la Colònia Vin- 
yoles, i de la possibilitat de recuperar l’antiga zona esportiva 
de Sant Mateu de M ontnegre.
— Dels escrits adreçats als Serveis Territorials d ’Ensenyament 
sobre la nécessitât d ’iniciar les obres de la segona fase de cons- 
trucció de l’Escola Nova.
— De les gestions per l’electrificació rural de M ontnegre i 
Sant Mateu de M ontnegre.

1.- S’acorda encarregar al Sr. Pere Costa i Duran la redac- 
ció del projecte d ’enllumenat dels carrers Estació i Escoles.
2.- S’aprova encarregar al Tècnic de la Corporació, el p ro 
jecte de pavimentació asfàltica del Carni de l’Església de Pa- 
lol d ’Onyar i d ’un ramai del mateix nud i de població.
3.- Per unanimitat s’acorda que el servei de Recaptació de 
la Diputació de Girona, no recapti juntam ent am b el rebut 
de la Contribució Territorial U rbana la quota de la Cam bra 
de la Propietat.
4.- S’aprova la com pra d ’unes 50 moreres i altres espècies 
végétais per tal de plantar-los al carrer Tren i altres indrets 
del municipi.
5.- Es sol.licita als Serveis Territorials de Carreteres una so- 
lució a la cruïlla C-250 ram ai d ’accés a l’A utopista A-7 amb 
la finalitat d ’evitar aquest punt negre o zona d ’alt rise d ’ac- 
cidents, assenyalant la urgència de tal actuació.
6.- S’acorda instai.lar bombes de clor i un filtre d ’aigua a 
la xarxa d ’aigua del Puig de les Bruixes i Palol d ’Onyar.

S e s s ió  o r d i n à r i a  d e l  d i a  
13 DE GENER DE 1989
El Sr. alcalde dona compte, entre d ’altres assumptes, del 
següent:
— De l’entrevista amb el Sr. Am at, de la Direcció General 
de Carreteres de la Generalitat de Catalunya, reférent a la 
urgència de redactar un projecte de Seguretat Vial per reso- 
dre la perillositat de la cruïlla de la C-250 amb 1 accès a 
l ’Autopista, i a la nécessitât de construir voreres a la C-250 
des de La Creueta fins al case urbà de Quart.
— De les denüncies presentades a la Guàrdia Civil de G iro
na pels delictes comesos darreram ent al n ud i de la Creueta: 
robatori dels adornam ents de l’arbre de Nadal, danys a la 
Creu, i destrosses al Locai Social.
— Dels canvis d ’impressió mantinguts amb représentants 
d ’ENHER i Telefònica per tal de dur a terme la canalització 
soterrània dels serveis d ’electricitat i telèfon.

1.- S’acorda organitzar la celebració d ’un curset de Teatre 
Escolar, a càrrec del grup teatral gironi INTEATREX.
2.- S’aprova requérir el Sr. Pere Barceló per tal que garan- 
teixi als llogaters de Vivendes Barceló, un consum d ’aigua 
en perfectes condicions de salubritat.

3.- Es sol.licita a la Generalitat de Catalunya que assumeixi 
d ’una form a total les competències assignades en m atèria 
d ’Educació Fisica.
4.- S’acorda sol.licitar a la C .T .N .E . la urgència en la ins
tai.lació del servei de telèfon de Sant M ateu de M ontnegre.
5.- S’aprova dem anar al D epartam ent de Politica Territorial 
i Obres Públiques, Jun ta  de Sanejam ent, de la Generalitat 
de Catalunya, la inclusió de la Depuradora municipal, al Pia 
de Sanejament.

SESSIÓ ORDINÀRIA DEL DIA 
3 DE FEBRER DE 1989
El Sr. Alcalde dona compte, entre d ’altres temes, del següent:
— De la conversa mantinguda amb el Sr. Gutiérrez de l’Ajun- 
tam ent de G irona respecte a la senyalització d ’alguns carrers 
del municipi.
— De la plantada d ’arbres que s’està duent a terme en algu- 
nes zones del municipi.
— Del projecte d ’enllumenat de la C-250 pel seu pas per 
Q uart.
— De que s’està procedint a enum erar alguns carrers de la 
urbanització Q uart Nou.
— Del m onogràfic que voi realitzar el Punt Diari, sobre el 
municipi de Quart.
— De que a partir de l’I de gener de 1989, la tarifa de sane
jam ent que s’aplicarà a la facturació d ’aigua serà de 13,82.- 
P tes./m 3.

1.- Per unanim itat s’acorda sol.licitar als Serveis Territorials 
de Carreteres de la Generalitat de Catalunya, l ’estudi d ’una 
proposta de Seguretat Vial de la cruilla d ’accés a Palol 
d ’Onyar.
2.- S’aprova dem anar a la jun ta  d ’Aigües de la Generalitat 
de Catalunya una ajuda per a la construcció d ’un pou, do- 
nat l ’esgotament d ’aigua que els pous pateixen.
3.- Per unanim itat s’aprova la Rectificació anual del Padró 
d ’H abitants, i sotmetre-la a exposició pública durant lun ter
mini de 15 dies a efectes que pugui èsser exam inada, i que 
si hom ho creu convenient, es presentin les reclamacions 
oportunes.

SESSIÓ ORDINÀRIA DEL DIA 
3  DE MARQ DE 1989
El Sr. Alcalde dona compte, entre altres coses, del següent:
— De la conversa m antinguda amb el mossén Francese Puig, 
sobre la necessitat de pintar 1‘Església Parroquial.
— De les gestions dutes a terme amb el Sr. Pratdepàdua, De
legat de la Cam pañia Telefònica Nacional de España, a fi 
d ’aconseguir quan més aviat millor l’instal.lació del telèfon 
al nud i de Sant M ateu de M ontnegre.
— De la reunió m antinguda amb els membres de l’Associa- 
ció Cultural CACUQ.
— De l’aprovació definitiba de les Normes Subsidiàries de 
Planejam ent Urbanistic de Q uart a excepció de la zona in
dustriai que ha quedat en suspés. No s’han publicat en el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya, pel que encara no són 
vigents. H o seran quan l’Ajuntam ent aporti un text refòs que 
incorpori algunes precissions.

2.- Sol.licitar al Departam ent de C ultura de la Generalitat 
de Catalunya una subvenció per a la construcció del Locai 
Social de Palol d ’Onyar.
3.- Sol.licitar al Departam ent de la Presidència, Secretaria

■
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General de l’Esport, de la Generalität de Catalunya, una sub- 
venció per a la realització d ’activitats esportives.
4.- S’acorda denom inar al nou centre escolar Santa 
M argarida.
5.- S’aprova el pressupost de les despeses d ’explotació de la 
depuradora d ’aigües residuals de Q uart per l’any 1989. Al 
mateix temps s’acorda sol.licitar a la U unta de Sanejament 
de la Generalität de Catalunya que atorgui la quantitat 
pressupostada.
6.- S’aproven les Bases de la novena edició del Concurs de 
Ceràmica.
7.- S’aprova el pressupost per l’arranjam ent de 1 carni de la 
Colonia Vinyoles.
8.- S’acorda sol.licitar pressupostos per l’ampliació del 
cementiri.
9.- Sol.licitar pressupostos per l’ampliació del cementiri.
9.- Sol.licitar de la Junta  de Sanejament una subvenció del 
100% del cost de l’inversió en la com pra de l’equip d ’emer- 
gencia reactiva.
10.- S’acorda interposar recursos d ’alcada contra l’acord de 
la Comissió d ’Urbanisme de G irona de data 15 de febrer de 
1989 sobre la suspensió de l’aprovació definitiva de la zona 
industriai prevista en les Normes Subsidiàries de Planejament 
Urbanistic de Quart.

E l Sr. P o m p eu  P ascu a l, D elegat T errito ria l a G iro n a  del 
D e p a rtam en t de S an ita t i S egure ta t Social de la  G enera li
tä t  de C a ta lu n y a , h a  fet a rr ib a r  a  l ’A ju n tam en t in fo rm a- 
ció sob re  el p ro ced im en t que s ’h a  de seguir per n e te ja r els 
d ipò sits  d ’a igua  po tab le :
— Es b u id a rà  el d ipòsit fins uns 30 cm . del fons.
— Es ta n c a rà  la  so rtid a  d ’a igua  i am b respalls N O U S es 
f re g a ra n  les p a re ts  i co lum nes, escales, etc.
— Es b u id a rà  poc a poc la  res ta  d ’a igua , i m en tre  els ren- 
ta d o rs  l’ag itèn , s ’esco m b ra rà  el pis cap  a la  so rtida .
— Sense a ig u a , es f reg a rá  to t l ’in te rio r am b  c lo ru r de sa i, 
d isso lt p rèv iam en t en  cubells fins que  tingui consistència 
c rem osa .
— S ’ap lica rà  i s ’in tro d u irà  la so lució  enèrg icam ent dins 
les esquerdes o escab ro sità ts  de la  superficie.
— Es de ix a rà  u n a  h o ra , m és o m enys, ab an s de ren ta r-la  
am b ap licacions repetides d ’a igua  neta .
— D esprés de la  n e te ja , serà  necessari om plir i b u id a r el 
d ipòsit ab an s de po sar-lo  eh fu n c io n am en t.

o o o o o o o o o o o o o

NETEJAR ELS DIPÒSITS 
D ‘AIGUA POTABLE

2 .a FASE DE L‘ESCOLA
El Sr. A lb ert V ancells, C ap  deis Servéis T errito ria ls  d ’En- 
senyam ent de la G en era lita t de C ata lu n y a  a  G iro n a , va fer 
tra m e sa  a l ’A ju n ta m e n t de Q u a rt d ’u n a  c a rta  on  respon ia  
sob re  d iversos tem es d ’obres que s ’havien  dem anat:

L a  construcc ió  de la 2. a fa s e  de  l ’escola i després de  
les d iverses converses i entrevistes m anting ijdes p e r  aquest 
tem a , e l departam en t d ’ensenyam en t és conscient de la ne- 
cessita t d ’aquesta  obra, és p e r  a ixó  que  la té  d ins del catá- 
leg de  n o ves  construccions, i esperem  que quan  les d ispó- 
n ib ilita ts  p ressupostáries h o  fa c in  p o ssib le  us p u g u em  c o 
m u n ica r l ’inici d ’aquestes obres.
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E  Ls R eis  a

Any rera any, la diada de Reis és espectacular.
A tothom dona un aire d ’alegria i un missatge d ’il.lusió però 

la gresca va destinada als més petits.
Per això, quan eis Reis varen arribar al Carrilet, tots els 

nens i nenes els esperaven amb el fanalet i amb un somriure als 
llavis sense adonar-se’n massa de si feia fred o de si tenien gana...

Fou, com cada any, la félicitât extrema deis infants i, com 
no, una mirada al passat, obligada, per la m ajoria deis adults.

Aquest any, però, a Quart hi haguè un servei més: A cabaT 
da la Cavalcada i per tots aquells pares/nens que ho haguessin 
sol.licitat, els Reis varen passar a fer entrega «en persona» deis 
obsequis, aconseguint una gran sorpresa pels nens ja  que no s’ex- 
plicaven que els Reis d ’Orient haguessin anat a casa seva.

Fou una nit màgica, com ha de ser, i nomès cal agrair aquest 
detall de Ses M ajestats, tot i que, segurament, els haguès agra- 
dat tenir moites més cases on entregar els regáis personalment.

TARANNA... 1 9 8 Q — >■

Fa només un any que començàvem a organitzar diverses 
activitats tot pensant que serien agradables pel municipi i, al- 
hora, no ens requerien massa despeses monetáries.

Durant el 1988 començaren amb la Festa del Roser, i pas
sant per un torneig de fulbito i una arrossada popular arribá- 
rem a les Festes de Nadal, ocasió que aprofitárem  per portar 
a terme la 1.a QUINA DE QUART.

Fou un esforç increíble planificar i controlar les diferents 
variables (propaganda, dem anar col.laboració, com prar els re
gáis...), però, finalment, aconseguírem fer rutilar tot un procès 
que d ’entrada se’ns presentava força complexe.

La Quina obtingué un índex de participació molt elevat i 
els beneficis nets que s’obtingueren foren de 180.000 ptes.

A hores d ’ara, hem començat a reunir-nos per parlar de 
totes les activitats que cal program ar per aquest any i hem deci- 
dit repertir totes les de l’any anterior, incrementant, però, la nos
tra tasca amb l’obertura d ’una emissora municipal.

Pensem que una ocasió im portant per fer-ne la inaugura
d o  seria per la Festa M ajor del poblé de Quart i esperem poder- 
ho realitzar tot i que en properes revistes hi haurà més 
informació.

A ra per ara, la nostra propera fita és la Festa del Roser el 
dissabte 8 d ’abril, a les 11 del vespre, a la plaça de la vila.

El conjunt encarregat d ’amenitzar la Festa serà Cabaret 
Group i allà esperem trobar-nos-hi tots per garantir, com partir 
i gaudir d ’Una nit diferent.

Fins el 8 d ’abril, només ens resta agrair la vostra col.labo
ració i recolzament al grup cultural TARANNÀ, que ben aviat, 
complirà 1 any.

GRUP CULTURAL T A R A N N À

F o t o s  A n t i g ü e s  -

En el número de desembre de la revista de Cassá de la Sel
va «Llum i Guia» és va publicar un apartat que parlava de 
col.leccionisme i de lo im portant que és per la historia, per la 
nostra historia, guardar els records: retrats, llibres, objectes 
vells... Com diu l’esmentat article «el môbil d ’un bon col.lec
cionista no és fer diners sinó resguardar aquella part de la his
toria d ’un poblé que li intéressa».

Com ja  hem dit en anteriors números del Celré agrairíem 
que tothom  qui tingués fotografíes antigües ens les fes arribar 
per publicar-les, les quals els hi serien seguidament retornades.

Aixó tam bé seria molt intéressant ja  que el mes d ’abril fa 
100 anys de l’inici del Carrilet de St. Feliu (1989) i 20 anys de 
la seva clausura (1969) i si se’ns fessin arribar fotografíes anti
gües del tren podríem fer una mena d ’homenatge al Carrilet.

E n d a v a n t  a m b  l e s  A s s o c i a c i o n s  C u l t u r a l s

En el nostre municipi han desaparegut moites de les asso
ciacions culturals que hi havia degut a qué la gent hi ha de tre- 
ballar m olt i finalm ent se’n cansa. Això és una llástima ja  que 
és molt im portant per un poblé que es m antinguin les associa
cions culturals per conservar així la tradició i per crear també 
un ambient de poblé.

Aquest any passat no s’han dut a terme ni el pessebre de 
Palol d ’Onyar ni el pessebre de Q uart, amb el que es va deixar 
un buit en els actes nadalencs.

Tam bé seria molt maco que es tornés a fer la Passio de 
Q uart, que es conservés aquesta tradició del poblé.

Tot això està molt bé però no n ’hi ha prou en dir-ho i pen
sar que ja  ho faran els altres. Són coses que s’han de fer entre 
tots, entre tot el poblé, i tots ens hi hem d ’interessar d ’una m a
nera o altra i col.laborar-hi.

Esperem que entre tots no deixem perdre les tradicions del 
municipi i aprofitem  per dir que totes les associacions tenen la 
porta  oberta per potenciar les seves activitats m itjançant aques
ta  revista.



L a  S e g u r e t a t  d e l  M u n i c i p i  ¡

D ’u n  tem ps engà hem  p o g u t o b serv ar que la  segure
ta t en  els no stres  nuclis h a  m illo ra t m o lt. A ixó  és degu t 
gràc ies a  qué  la G u à rd ia  Civil i els M ossos d ’esq u á d ra  p a 
tru llen  m olt sovint per les nostres contrades pel qual agra'im 
des d ’aq u í aq u es t servei i esperem  que a l ’estiu , m a lg ra t 
la  necessita i de m és p e rso n a l a la  co s ta , pug in  co n tin u a r 
am b  la  seva ta sca  en  el n o s tre  m un ic ip i.

P e rò  tam b é  hem  de d ir que  a q u es ta  b o n a  v o lu n ta t n o  
és su fic ien t per p o d e r co b rir  to t  el n o s tre  m un ic ip i. T o ts 
hem  vist com  es Heneen escom braries d av an t els ré to ls que 
h o  p ro h ib e ix en  i com  hi h a  persones que  ta llen  els arb res 
a la m id a  de la c in tu ra  sense cap  m en a  de m iram en t. L a- 
m en tab lem en t no  s ’ad o n en  que la  n a tu ra  és cosa  de to ts  
i com  a  cosa  n o s tra  cal resp ec ta r-la  i fe r-la  re sp ec ta r.

M e s a P a l o l

\J  NA PR O V O C A C I!),

Tots hem passat algún dia peí Pont de la Teula, i si ens hem 
fixât bé, hem vist com sota el rétol en qué l’A juntam ent prohi- 
beix deixar deixalles, hi ha un munt de ruñes i d ’escombraries.
I com al Pont de la Teula, passa el mateix en altres llocs del 
municipi. Realment és una provocació.

Tenint en compte que l’A juntam ent té un servei gratuit de 
recollida de trastos vells i de runes menors, és incomprensible 
com hi ha persones amb tanta falta de civisme que prefereixen 
llençar les runes o escombraries d ’arrtagat amb nocturnitat sota 
els rétols que ho prohibeixen. Si? és una provocació.

Pero aqüestes persones harTde tenir en compte una cosa. 
Amb aqüests actes no només fan mal a l’Ajuntam ent sinó que 
fan mal al poblé, a la gent. I només cal que es preguntin una 
cosa: qui és la gent? la gent ho som tots. Ells també són la gent. 
Se n ’haurien de donar compte que l’únic que están fent és fer
se mal a ells mateixos.

B o n  Ü s d e l s  C o n t e n i d o r s  d e  V i d r e = = =

Al Japó, el país del món més avançai técnicament, a l’ho- 
r'i de llençar les escombraries les separen segùns la classe de dei- 
xalles com també nosaltres podem fer utilitzant contenidors de 
vidre.

A Quart hi ha tres contenidors de vidre col.locats en dife- 
rents llocs del municipi, els quals ja  han estât buidats, peí que 
aprofitem  per donar les gràcies ais usuaris esperant que en se- 
gueixin fent un bon ús. Si algú troba que el lloc on están col.lo
cats no és el més adient es podría estudiar la possibilitat de 
canviar-los de lloc, tot i que ja  hi ha tres contenidors més 
encarregats.

E n  les eleccions els m unicip is d isposen  d ’u n  n o m b re  
d é te rm in â t de  m eses é lec to ra ls  segons el n o m b re  
d ’h a b ita n ts .

A l m un ic ip i de Q u a rt li co rre sp o n en  dues m eses les 
quals  fins a ra  sem pre eren  in s ta l.lad es  a  l ’E sco la  P ú b lica  
de Q u a rt i per ta n t to tes les persones que volien vo ta r s’ha- 
vien de tra s lla d a r  fins a Q u a rt.

A  p a r tir  de les p ro p eres  eleccions, p e ro , es c o l.lo ca rá  
u n a  m esa  a  l’E sco la  de Q u a rt i l ’a ltra  en  el local social de 
P a lo l d ’O n y a r. D ’aq u e s ta  fo rm a  es p re ten  d o n a r  m és fa 
c ilita is  ais veins de P a lo l i de L a  C reu e ta , els quals  h a ü ra n  
d ’a n a r  a  v o ta r  a  la  m esa  de P a lo l i no  a  la  de Q u a rt, com  
s’hav ia  fet fins a ra .



LA IAIA DE CAN SERRA
La Conxita Vidal i M ascort va nèixer el 6 de gener de 1900 

a Can Avellaneda, a La Creueta. És una dona que als seus 89 
anys es conserva bé i està molt contenta ja  que té vuit fills, ca- 
torze néts i quatre besnêts i sempre té algú que la va a veure. 
A la Conxita li agrada molt llegir i ens explica que llegeix la fu
lla de missa i també aquesta revista, però això si, sempre a la 
llum del sol.

On va nèixer?
Vaig nèixer a La Creueta, a Can Avellaneda. Els meus pa

res hi havieñ estât sempre a Can Vallaneda, ja  els meus avis hi 
van viure. No sé quants anys deu tenir la casa, de to ta  manera 
ha de ser molt velia. Sempre ha sigut aixi, to ta  mal fum uda i 
sempre hem sigut masovers.

Quan vivia a Can Vallaneda hi havia el carrilet a peu de 
casa. Fèia por als meus pares quan eren petits. També hi havia 
un ree que anava al moli.

Quan va marxar d’allà?
Vaig marxar d ’allà quan em vaig casar als 23 anys i vaig venir 
a viure a aquesta casa, a Can Serra, fa més de 60 anys.

Quants germans eren?
Erem 4 germans: 3 germans i jo . Era l ’ùnica noia. A ra el gran 
és m ort, l’altre, l’Enric, és «hermano jesuíta» i l’altre, en Mi- 
liu, és a La Creueta.

Què feien, llavors?
' La gent sembrava blat, cibada, al temps del blat de moro 

feien blat de m oro...
El meu germà, aquest que és jesuíta, va treballar un temps 

a la via del carrilét i llavors va anar a treballar a la fábrica de 
Can Grober.

Jo anava a Can Pons, que hi havia un bosc, a engegar les 
avoies. Per allá també hi havia vinyes, que anàvem a colür raïms.

Els meus pares feien de pagès i els meus germans també. 
Amb el meu germà gran, que arà és m ort, anàvem a engegar 
les avoies. Jo tenia sis anys i eli en tenia set i mig. Quan va ser 
més gran havia anat a estudi amb el meu cosí, en M ascort de 
La Creueta, però no li va provar. Es va estimar més tornar a 
casa. Llavors jo  era un xic gran. Jo vaig anar sola a engegar 
les avoies i eli va començar a treballar al camp.

Aixi el seu germà gran havia anat a estudi a Girona?
Sí, va anar a'estudi a Girona, però no li va provar. Es que- 

daven a dinar a Girona i es veu que to t lo dia no li probava 
d ’estar-hi. Era petit. Tenia nou o deu anys.

I vosté va anar a estudi?
No, jo  no vaig anar mai a estudi. Llavors a casa vam Ho

gar estudiants de capellà per la vida i per dorm ir a casa, i ens 
ensenyaven de llegir i escriure.

Com és que tinguessin estudiants de capellà a casa?
Estudiaven a Girona i venien a veure si 'els voliem. No pa- 

gaven res, els teníem perqué ens ensenyessin. En vam tenir dos 
o tres, d ’estudiants.

A mi ja  m ’agradava aprendre. Ho fèiem al vespre quan no- 
saltres arribàvem, que erem a engegar. Llavors l’endemà al de
ntati quan ens aixecàvem també ens ensenyaven una estona.

I li agradava anar a engegar les ovelles?
A casa meva quan vaig tenir treize anys ja  les varen ven

dre, que va ser l ’alegria més grossa que vaig tenir. Havia d ’anar 
cada dia, mati i tarda a engegar. A l’estiu a les quatre del mati 
ja  hi anavem. A l’hivern, alla a les deu o aixi, perquè és glaçat. 
No m ’agradava gaire, gens. A vegades les ovelles rttarxaven a 
fer mal.

I havia anat a doctrina?
Sí. Anàvem a doctrina a Palol, a l’església. Jo anava a en

gegar les avoies i venia la meva àvia una éstona. Em venia a 
rellevar les ovelles per jo  anar a doctrina. Ai, Senyor! Abans 
no anàvem pas com ara. M e’n recordo que anava amb les mit- 
ges apadassades.

Ens donava la doctrina el capellà. Era Mn. Joan, llavors. 
Hi va haver Mn. Joan, Mn. Jaum e...' Mn. Joan diu que em va 
batejar i llavors em va despatxar papers quan me vaig casar, i tot.

Anaveu a missa?
Als meus pares els hi agradava anar a missa. Anàvem a mis

sa a Palol a peu cada diumenge. Era pabordessa. Feien de pa- 
bordesss fins que es casaven. A mi m e’n va deixar una i jo  tam 
bé la vaig deixar a una altra. Erem quatre pabordesses. Pel maig 
anàvem a enram ar l ’església. Pel maig trèien la Mare de Déu, 
feien processò. Llavors trèiem la creu de piata per fer la proces
sò, i també hi havia aquelles rajóles.

Com el va conèixer al seu home?
Al meu home el vaig conèixer al ball. Però corn que era 

d ’aqui, abans quan teniem avoies i les munyiem, ells venien a 
buscar la llet.

El meu home tam bé feia de pagès. Era el.gran d ’aquesta 
casa. Eren dos nois i quatre noies.

On es va casar?
Em vaig casar a l’església del Sagrat Cor de Girona. Ens 

va casar un oncle del meu home que era capellà, que el van m a
tar per la guerra.
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Quin és el primer cotxe al que va pujar?
Vaig anar amb un cotxe d ’en Pere Vila, per les fires. No 

m e’n recordó com li deien a aquell cotxe. Era un cotxe veil, que 
ell va comengar de fer viatges. Va ser el primer cotxe que vaig 
pujar. E ra per anar a mercat, l ’anávem a esperar a la carretera.

Quin és el viatge més llarg que ha fet?
E l viatge més llárg que he fet ha sigut a Barcelona. No fa 

molts anys que hi sóc anat, encara. De viatge de nuvis vaig anar 
a Barcelona, a M ontserrat.

A Quart, hi va molt sovint?
Hi vaig de tant en tant, quan vaig a missa. Al poble no gaire.

Se’n recorda de quan va esclatar la Guerra Civil?
Si, que van dir que a G irona n ’havien m atat un.

Com la van passar la guerra?
No gaire bé. Teniem gent a casa. Recolliem a molta gent. Vam 
recollir al metge Busquets i a molts.

Repartíem el pa. Es feia pa a casa perqué haviem recollit 
a un flequer. Haviem guardat una saca de farina que haviem 
am agada perqué se l’havien enduta tota. N ’haviem recollit una 
saca, pastàvem, pastava aquell flequer, i to thom  que passava, 
ais soldats, els hi donàvem un pareil d ’ous i un tali de pa. Aixô 
ja  era la reculada, els rojos.

Quants filis té?
Jo  he tingut deu filis però en tinc vuit de vius. Una filia 

és a M ataró, una altra a Tianà, una a Sarrià, un a Cassà, un 
fili i una filia aquí, a Q uart i un altre fili i una altra filia aquí 
a casa.

Hi anava molt a Quart quan ja vivia aquí a Can Serra?
A Quart no hi anava gaire. Hi solia anar quan batiem. Quan 

segàvem a vegades hi anava a com prar a la carnisseria però pas
sai d ’això a com prar a Q uart als establiments, s’ha de dir que 
no hi he anat mai. Quan hi havia la meva sogra hi anava sem
pre ella i quan va ser m orta la meva sogra, aquesta m ainada 
anaven a col.legi i ja  hi anaven ells sempre a com prar. Així que 
jo  a Q uart..., moltes coses poc que sé on són, jo . La Creueta 
si que la coneixia però ara ja  quasi bé no conec a ningù.

Vosté hi devia haver anat moltes vegades amb el carrilet...
Pujava moltes vegades al Carrilet, si, moltes vegades. Si, 

els diumenges abans quan festejavem. Havia anat algunes ve
gades a Cassá en temps de la guerra. Els dissabtes a Girona, 
a vegades a peu, a vegades amb el tren ..., anávem a La Creueta 
i llavores amb el cotxe. Havia anat amb en Pere Vila.

El coneixia, a en Pere Vila?
Amb en Pere Vila, tantes vegades que hi havia ballat! Es 

de la meva edat, té vuit mesos menos que jo .

Llavors hi devia haver molt poques carreteres...
M e’n recordó que van fer la carretera dels Ángels i la que 

passa per aquí, la de Sant Feliu, me’n recordó que la van enqui- 
tran a r.'M e’n recordó que abans, hi havia una pols quan no hi 
era! A l’estiu feia m olta polseguera la carretera.

Abans es feia el pa vosté?
E ncara nosaltres tenfem una mica de farina. El meu home 

anava a portar feixos a un flequer de G irona. Erem m olta co
lla. El pa jo  m e’l feia de farina de blat, de blat de moro no en 
vam pas fer mai.

El farro el feia pels pores pero també n ’haviem menjat. 
Féiem farinetes de blat de m oro. La farina la féiem aquí. P ri
mer l’havien fet a la farinera de La Creueta i llavors de Girona. 
I la portávem a casa i llavors la pastávem.

Qué ha sigut el més desagradable de la seva vida?
' Q uan se van morir els meus filis i quan es va morir el meu 

home jo  tenia 54 anys i ell 60. El fill més petit tenia tretze anys. 
El gran ja  feia el servei perqué era voluntari.

Així, els hi van agafar la fariña?
Sí, se’ns emportaven la fariña. Hi havia un arm ari en un 

quarto, al cim hi havia un guarda-robes i alio feia una banda 
tot endins i hi vam posar un sac de fariña allá dins i llavors ta- 
pat amb aquell guarda-robes. I no es veia res i així en várem 
salvar una saca.

S’amagaven durant la guerra?
A vegades a la m ainada Se’ls em portaven, llavors l ’Ange- 

leta era petita, l ’Angelina. Se’ls emportaven cap a bosc.

Li havien explicat alguna vegada com se va fer el Carrilet?
Sé que els meus oncles, els germans del meu pare, hi treba- 

11aven amb els carros. Traginaven les pedres i les coses per fer 
el tren, el carrilet.

I el més maco?
El'm és maco de la meva vida va ser quan era jove. Quan 

anàvem a ballar. Anavem a Girona a peu. Anàvem al Centre 
Republicà al carrer del Carme. Anàvem i tornavem a peu.

Al cine no hi anàvem gaire. De tant en tant, no gaire. Quan 
festejava, llavors sí que hi vam anar. Abans el cine era mut.

M ’agradava molt anar a bailar. Abans feien el ball del ram 
i un ballava amb el ram  gros i els altres compraven rams petits 
i ballàvem ball de ram. A vegades eren ampolles de colonia, una 
vegada a La Cellera vaig bailar amb caramels. Encara tinc una 
figura, aquesta era de Llambilles. També en tenia una de Sant 
Daniel, una de la Cellera... Allá hi tenia una meva tia i hi anava 
a festa m ajor.
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D e i x a r  p e t j a d a ^ *

El recordat i estim ât m ossèn JA U M E  FO N T i E S P IG O 
LE, rector de Palo l d ’O nyar dés del setem bre del 1965 al de- 
sem bre del 1970, m orí a Pam plona el dia 16 de febrer als 59 
anys. Dos dies després algunes persones de la nostra  parro q u ia  
ens féiem présents a l’església parroqu ia l de Verges, d ’on era 
rector, per assistir a la m issa exequial, presid ida pel Sr. Bisbe 
am b un centenar de sacerdots i l’assistència m assiva del poble. 
La «bona olor» del seu sacerdoci es «tallava» a l’església de Ver
ges. A questa «bona olor» de m ossèn Jaum e con tinua ben viva 
en el cor de m oites persones de Palo l i L a C reueta. U n b o tó  de 
m ostra  en són aquests testim onis:

• «A m b eli sempre estàvem organitzant excursions, festes,... Re
cordo un festival de là cançô en el que em va tocar fer de p re
sen tadora am b la D olors L ijârcio. A m b p lu ja  i paraigües varen 
actuar-hi: R am ón G arcia, Josep N avas, Isabel A lcalde, E stre 
lla, Isabel C ano , «P aqu ito  del aco rd eó n » ,... E ra  m olt sim pátic 
i actiu. E ra un  gran  am ie. Sempre el recordaré» . (Blanca)

•  «E ntrava a les cases com  si fos a  casa seva: -Vine a fer una 
to rrada-, continué i m olt bé el carni obert per m ossèn T or. P er 
exemple P anada ais Àngels pel P ilar. U ns vailets de V ila-roja 
ens havien p lum at l’h o rt. Ens va dir que els coneixia i no ens 
d iria  qui eren però que no hi to rnarien . Així va ser. T enia un 
fons estupendo. Posava pau. Sé que és al cel, no  sé si nosaltres 
hi anirem ». (M ontserrat M ontada , vídua de Sitgés.)

•  «A bans jo  vivia a can M arcó. Vàrem  passar un  hivern m olt 
dolent, de p lu ja  i vent, i la casa ens queia. M ossén Jaum e vin- 
gué i ens va dir: -D em à m ateix podeu an ar a viure a la rectoria. 
T o ta  la vida li agrairé. E ra  m olt estim ât pels «crios» que se’ls 
enduia a  d inar a  la fon t. Tam bé venien a fer doctrina  a  casa. 
Es feia am b to thom . E ra  n a tu ra l i m olt b ona  persona». (Nissu)

•  «Qualsevol cosa que passés a u n a  fam ilia eli s’hi feia présent. 
Feia venir conferenciants. R ecordo el D r. Bohigues am b les se- 
ves diapositives de T erra  Santa. E ra  actiu i desm em oriat. En 
el serm ó es treia un pap are t de la bu txaca i explicava. N osaltres 
am b ironia com entàvem : «p o rta  xuletes». E ra  un  gran hom e». 
(M .a D olors Subirades)

•  «R espirava senzillesa i era assequible a to thom : fossis o no 
de m issa, t ’hi senties bé, podies parlar am b confianza. Si hi ha
via un m alalt la seva com panyia era  segura. Volia reconfortar 
el débil. D arreram ent se l ’havia vist al cem entiri de G irona da- 
vant la tom ba d ’antics feligresos. T ot un signe de fidelitat.» (Ra
m ón Llórente)

• «A quest estiu em vingué a veure. Em  va dir: -Sí, M aria , tinc 
cáncer als budells, qué sigui el que Déu vulgui- Vaig quedar més 
a fec tada  jo  que ell, no sabia que dir-li. E ra  m olt «campetxá- 
no» . U n senyor de V ilanna, els joves de V ilanna, que sabia el 
seu nom enam ent per a Palol d ’O nyar, em va dir: els joves de 
V ilanna el tro b aran  a fa ltar. Venia am b m olts nens al p ra t i ju- 
gava com  ells.» (M aria, del Castell)

Q uan  peí desem bre passat sem blava que la m alaltia  dona- 
va un tom b en positiu , va fer a rribar als seus feligresos de Ver- 
ges a través del «N otic ian  P arroqu ia l»  unes ratlles ben expres- 
sives del seu m ón interior:

« A ra  sem bla que ja  ha passat el tem ps de la p rova. el Senyor, 
sense cap m érit m eu, em va escollir per un treball, em va beneir 
am b la prova de la m alaltia , am b alegría i pau. A ra  ja  com enta 
una nova etapa: d ’acció de grácies, de salut i de treball. Lloat 
sigui per sem pre el bon Déu¡¡ Pensó que li vaig ser fidel en la 
prim era etapa. Preguem  perqué ho sigui tam bé en la segona».

G rácies, m ossen Jaum e. H eu deixat una  petxada a Palol 
d ’O nyar i a L a C reueta que está donan t i d o n ará  fru it.

REPARACIÓ I DIGNIFICACIÓ DE L ‘ESGLÉSIA

A quest any, el 1989, ha  de ser l’any d ’unes obres ben ne- * 
cessàries a l’església parroqu ia l de Q uart, que haviem  d ’haver 
fet un bon tem ps abans.

P e r una p art, la més necessària, p in ta r, rep in tar, millor, 
to t l ’interior: parets i voltes, església i sagristia, portes i finestres.

T o ta  la p in tu ra  està caient a trossos, les portes i finestres 
se les estan m en jan t el sòl, pluges i rosades. F a vertadera  pena 
l ’en tra r i contem plar el nostre tem ple.

I la seva estructu ra , la seva arqu itec tu ra  bé es mereix de 
nosaltres que sigui cu idada i protegida. S’ho mereix pel que és 
i representa respecte a Déu (la C asa de Déu) i respecte a nosal- 
tre  (la Casa de la nostra  Fam ilia parroqu ia l.)

P er a ltra  p art, cal assegurar am b vidre de seguretat la for- 
nícula o lloc d ’em plaçam ent, al fons de l’absi, de la nostra  Creu 
parroquial. C al que acabem  d ’una vegada l’haver de tenir-la 
guardada  per m otius de seguretat. C al que pugui ser retornada 
al seu lloc.

Es la Creu P arroqu ia l, gòtica, d ’argent. In téressant i va- 
luosa. I no ha  de ser una  peça am agada ni de m useu, sino que 
ha  de poder exercir la seva missió: presidir la n o stra  Com unitat 
parroquial en totes les reunions i celebracions del culte.

Però  la C reu, per re to rn ar al seu lloc de culte, necessita de 
re s tau rad o . I aquest treball caldrà  fer-lo tan ibé aquest any.

Com  potser seria in téressant, i possiblem ent necessari, re
visar els teulats per treure  possibles ocasions d ’hum itats.

T o t això am b l’esforç, bona voluntat i col.laboraciô de tots. 
N ’anirem  p arlan t i to ts reb ran  in fo rm ad o  oportunam en t. La 
cam panya com ençarà ben aviat.

F.P.S.

*****************************************************
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t e m p s  d e  Se q u e r a .

Aquest hivern que hem acabat de passar ha 
estât un hivern sec. Tots coincidiríem en això i 
fins i tot, quan es parla d’aquestes coses, sempre 
n’hi ha un que diu que no recorda un any de tan
ta inclemència com aquest any. Bé, potser si, pe
rò vaja... De fet ni l ’hivern ni l ’estiu no són les 

, estacions més propicies per a les pluges, que so- 
len ser cosa sobretot de la primavera i també de 
la tardor, però aquest any, sí, hem trobat a fal
tar aquella pluja d’hivern que va caient lenta, com 
si tingués tot el temps del món per impregnar la 
terra, per anar omplint de mica en mica els 
bassiols.

La manca de pluja, però, ha fet que es par
lés sovint d ’un dels problèmes més seriosos que 
s’han plantejat als darrers vint o vint-i-cinc anys, 
corn és la progressiva contaminado de les aigiies 
fluvials com a producte del seu ùs industrial o per 
haver-se convertit els rius en una continuado de 
les clavegueres. (Dit sigui entre nosaltres: en un 
hivern de tanta sequera en el curs baix del Celrè, 
riu avail del poblé de Quart, mai no ha deixat de 
córrer-hi l’aigua, fet que alguna cosa vol dir, em 

I sembla).

Les persones que tenim de trenta anys per 
amunt hem tingut el desgraciat privilegi de po
der veure un fenomen que no s’havia produit en 
tota la historia de la humanitat corn és el de la 
destrucció dels rius per la contaminado química. 
Per no moure’ns del terme de Quart només cal 
recordar que no fas pas tants anys era costum a 
l’estiu, sobretot entre la jovenalla, d ’anar-se a 

_ banyar a l ’Onyar. Us imagineu corn sortiria de 
l’aigua una persona que ara es fiqués a l ’Onyar 
despullat per banyar-s’hi? No fa pas tants anys 
tampoc que les dones anaven a rentar a l’Onyar

o fins i tot al Celrè. Corn quedarien ara els llen- 
çols i les coixineres? Hi hauria algù que s’atrevis 
a ficar-se al Hit amb una roba rentada en el suc 
de les granges, corn aquell qui diu?

Les coses han anat així i ara, quan els rius 
fan pena de bruts i pudents, ens posem les mans 
al cap. Les causes que han dut a aquesta situado 
són diverses. La principal, és dar, és la industria^ 
lització, que ha esdevingut cada dia més comple
xa -les fàbriques en general han incrementai la se- 
va producció i treballen d’una manera diferent a 
corn es treballava trenta anys enrera-, i la indus- 
trialització, que també s’ha imposât en el sector 
agrari amb l’aparició de les granges.

Aquesta industríalització, convertida en un 
valor absolut, en la cosa més important perqué 
produïa riquesa, no ha estât gens respectuosa amb 
el medi natural i els rius, per esmentar només un 
element, n’han pagat les conseqüències. Durant 
molt de temps, a més, ningú -cap autoritat 
política- no va exigir que es posés mida a la pro
gressiva destrucció de les aigües, per allò que dèien 
suara, per la riquesa i el desenvolupament que es 
derivaven de la industríalització, i quan s’hi ha 
volgut posar limits ha résultat que ja era massa 
tard.

Ara, en aquest camp, les coses no han pas 
canviat tant. Les grans empreses sovint preferei- 
xen pagar sistemàticament les petites multes que 
els imposen per contaminar les aigües que no pas 
instai.lar sistemes de depuració. Les petites em
preses tenen depuradores que poca cosa depuren. 
Hi ha una inconsciència col.lectiva en aquest te
ma, corn si el que s’ha destruït i el que es va des- 
truint fos una cosa que no tingués prou impor- 
tància, corn si es pogués anar tirant de la veta sen
se problèmes. Es veu que som tan curts de mires 
que fins que no hi hagi res a fer definitivament, 
no pararem. I els que vinguin a darrera ja s’ho 
faran, no us sembla?

MIQUEL PAIROLO



L'Ajuntament reclamava und solució

Carreteres fa un projecte per evitar 
accidents a la cruilla de Quart

. QUART (De la nostra Redacció, per Tura Soler).—  El Departa- *l«Wna.
ment de Carreteres de la Generalitat elaborará un projecte de se-
guretat vial per resoldre la perillositat de la cruDIa de la C-250
amb el ramai d'accés a l'autopista, a Quart, considerada un dels

! punts negres de les carreteres gironines. L'Ajuntament de Quart
reclama als Serveis Territorials de Carreteres l'execució d'una —  ,
actuació puntua\ en aquesta cruJWa d'accés a la pob\ac\ó des del seqùèndadel grannombra de ve-
setembre de l’any 1987. . .  - . - „ i „ „  oer accedir

*- Territorials
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L'alcalde no accepta contraprestacions

El promotor Homs renuncia a 
desviar el riu Onyar a Quart

GIRONA(De la nostra Redacció, per Tura Soler).—  El promotor 
gironi Joan Homs ha hagut de descartar la possibilitat de fer la 
desviació de 120 métrés de l'Onyar i de la variant, després que 
l'Ajuntament de Quart no ha acceptât retirar l'aHegació contra 
el projecte presentada a la Junta d'Aigües, -segons ha explicat 
l'alcalde de Quart, Pere Cabarrocas. La Junta d'Aigües oferia 
contraprestacions per al municipi a l'alcalde de Quart a canvi 
d'acceptar el desviament.

Segons va explicar Pere Cabar
rocas, en l'entrevista que va man- 
tenir la setmana passada amb 
Joan Homs, el promotor li va co
municar que renunciaría a fer el 
desviament previst i va fer una 
nova proposta de desviació, no- 

.més d'uns 15 metres en un punt 
diferent, que l'alcalde de Quart 
está disposat a acceptar perqué 
considera que no causaré perjudi
có al municipi. Aquesta modifica- 
ciò del riu que proposa ara Homs 
es faria a l'altura de l'antiga resclo- 
sa i consistiría a retallar una mica 
el curs del riu al costat de Quart 
coHocant-hi una escullera i no es 
destruiría cap zona boscosa tal 
com hauria passat si s'hagués 
executat el projecte de desvia
ment anterior. Tot i que es va 
mostrar favorable a aquesta mo- 
dificació, Pere Cabarrocas consi
dera oportù analitzar bé la propos
ta en el mateix terreny per com
provar que no es produiran efec
tos negatius a la zona. Cabarrocas 
considera que aquesta proposta 
no és desorbitada i que el munici
pi la pot acceptar, però remarca 
que l'Ajuntament de Quart no po
día acceptar mai el projecte ante
rior, que Homs va presentar a la 
Junta d'Aigües perqué suposava 
una m odificaci substancial del 
curs del riu. El setembre de l'any 
passat, l'Ajuntament va presentar 
la seva aHegació contra el projec
te, ja que considerava que la seva 
execució incrementaría els riscs 
d'inundacions, destruiría una zonzr 
ve’rda qyalifìcada d'interès ecolò- 
gic i pajsatgfstic pel planejament 
urbanisti, malmetria un carni pu- 
blic i comportaría una pérdua de 
cinc hectàrees de terreny del mu
nicipi.

La Junta d'Aigües encara no ha 
pres cap resolució perqué espera

la ra tifica c i de la postura de l'A- 
juntament de Quart, però, segons 
han explicat fonts d'aquest orga
nisme de la Generalitat, tècnica- 
ment no hi havia cap problema 
especial per executar el projecte 
de desviament, tot i que no tenen 
un interès especial a fer-lo.

Pere Cabarrocas ha explicat 
que el cap de serveis de la Junta 
d'Aigües a Girona els havia acori- 
sellai demanar contraprestacions, 
com podien ser el pont de la 
Creueta o el pou d'abastament 
d'aigua potable que projecta fer 
l'Ajuntament de Quart. «Hom s no 
ens va  fer cap proposta directe
ment, però la Junta d 'A igües ens 
va dir que el que podiem fer era 
aprofitar contraprestacions», ex
plica Cabarrocas, a qui no va sem- 
blar oportuna aquesta proposta 

.de Joan Antoni Torner, preveient 
que possiblement les contrapres
tacions no serien immédiates i 
que, si Torner deixés el càrrec, el 
seu substitut no mantindria el 
pacte. Joan Antoni Torner ha ces
sât del càrrec de cap de serveis 
aquesta setmana i l'ha substituït 
Enrique Moya.

La modificació que proposava 
Joan Homs i que va presentar a la 
Junta d'Aigües perquè fos apro- 
vada consistia a reduir el meandro 
del riu, construir un nou Hit més 
endinsat cap a Quart i tirar enrere 
el traçat de la variant i fer-lo pas
sar per l'actual Hit de l'Onyar. Amb 
aquests canvis s'haurien unificat 
les finques que Homs té als dos 
termes municipais, eliminant-ne 
les barreres que representa el fu
tur traçat de la variant i l'actual 
curs de l'Onyar. Homs ja era pro- 
pietari dels terrenys de Can Figue- 
res, situata al terme municipal de 
Girona, i l'any passat va adquirir 
una nova finca d'uns 60.000 me-
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Però des M adrid io ... 
na no és més que una petila r 

in mapa. Poc es pot esperar, don 
«... al marge de Coportuna visita del 
ministre e l dia de la  inauguració. Ens 
queda aix i una ùnica alternativa. Que 
l’ Ajuntament prengui la iniciativa, que 
in form i, que expliqui. I .  si entén que 
no cal una informació pública, des del 
pu n t de  vista legai de l terme, que 
aquesta in fo rm ació  s iguí ofic iosa, 
però que no  h i hagi ningú que defensi 
o  critiqui aquesta opció, simplement 
perquè no s’ha assabentat de res.

Estic absolutament convenput que, 
si les destrosses a la vali de Sant 
Daniel fossin de l’ envergadura que al- 
guns assenyalen, l’alcalde de Girona 
seria el prim er d ’ oposar s’hi. I  ein 
consta que una obsessió permanent 
de Joaquim  Nadal és fe r possible que 
Girona tingui una variant absoluta 
m ent imprescindible perquè aquesta 
c iu tat no  s’instal.li en el caos i  que si 
multàniament no es produeixi una 
pèrdua irreparable. En cas contrari —  
penso— , eli seria el primer de  d ir no 

Som  molts els ciutadans que volem 
donar, i  donem, en aquest assumpte 

llarga un v o t con '̂anCa 3 l'alcalde de 
h j va Girona. Eli ha assumit com  a viable e 
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Pere Cabarrocas

tres quadrats situada a l'altre cos
tat del riu, en el terme municipal 
de Quart.

Segons exposava el promotor 
en la memòria del projecte, amb 
el desviament «s'aconseguiria 
paHiar l'efecte de barrera que 
comporta la construcció de la va
riant, intégrant entre el traçat 
que es proposa i la zona residen
cial una zona actual d'arbreda 
que quedaría com a fons de la 
nova carretera i que, com esté 
définit en el traçat, aquesta zona 
forestal quedaría en part destrui
da o a l'a ltre  costat de la barrera 
que formaré la futura carretera». 
L'Ajuntament de Quart va consi
derar que més que avantatges els 
suposava perjudici per al munici
pi perquè el traçat que es propo
sava era considérablement més 
recte que l'actual i, segons va con
siderar l'alcalde, incrementaría els 
rise d'inundacions a la població. 
Cabarrocas va manifestar que te
nia un interès especial a garantir 
la seguretat dels veïns de la 
Creueta i va presentar la correspo- 
nent aHegació a la Junta d'Aigües.

La variant de là discordia
JORDI BOSCH i MOLINET

D ificilment podrà trobar-se, durant molt de 
temps a la ciutat de Girona, un tema que pugui 
aixecar tanta polèmica i que pugui confrontar 
les posicions al marge de les opcions politiques 
o  ideològiques. Com  en el cas del referèndum 
sobre l'OTAN, dins la feina, la familia o el grup 
d'amics, s'aixequen veus partidàries de resoldre 
la qüestiô mitjançant una formula o una altra. 
Dins les forces politiques majoritàries a Girona, 
convergents i socialistes, tampoc no hi ha opi
nions unànimes ni coincidents. To t al contrari.

Però és évident que, en l'assumpte del des
viament de la N -ll al seu pas per la ciutat de 
Girona i l'opció decidida, l'anomenada solució 
est, la qual implica, en el seu traçat, la vali de
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Il 100 Km.
Memorial Margarida Frigola

I CAMPIONAT D’ESPANYA 
D’ATLETES _ VETERANS

Fa anys que les curses de llarga distáncia han deixat d ’és- 
ser un mite per a molts corredors, i a la nostra provincia se’n 
fan moltes, de to t tipus, però sense cap dubte de 100 kms. no- 
més aquesta.

Els primers 100 kms. Costa Brava, en memoria d ’una co
rredora inoblidable, com era la M argarida Frigola, ja  són un 
fet, l ’any passat.

Errades de ben segur que n ’hi degueren haver, però és in
discutible la participació nom brosa i im portant que donaren a 
més d ’un dia esportiu, un dia gloriòs, i un pas decisiu per a l’atle- 
tisme catalá.

Això es honròs per a nosaltres perqué la persona que ha 
fet possible això és d ’aquí a Q uart, la qual esperem presentar-la 
en una properá ocasió, per ser una persona molt polifàcètica.

La Cursa de l’any 88 va ser guanyada per un barceloní, al 
qual la federació ha sancionat recentment, malgrat no haver-se 
recordat mai d ’eli, to t i que Domingo Catalán és dues vegades 
c ampió del món.

Tenim el circuit, els corredors, la gent que amb la seva em
penta fan possible 1‘organització de tan costosa empresa; al 92 
serem un país Olimpie, i aquest és l’objectiu del comité organit- 
zador, coincidint amb les Olimpiades; Ser el 1 .er Campionat del 
m ón, per la qual cosa el futur de la prova depén de l’acollida 
deis pobles pels quals recorre la cursa.

Esperem que el dia 22 de maig tothom  doni un caluros 
aplaudim ent a aquests esforzáis de la ruta, que si tot surt com 
és d ’esperar passaran per casa nostra al voltant de les 9 h. del 
matí.

Des d ’aquí donem el recol?ament físic i moral ais organit- 
zadors de la prova i esperem que els seus objectius es facin rea- 

Palafrugell, 20 de maig 1989 litat per inserirne la cursa deis 100 kms. Costa Brava, memorial
M argarida Frigola, amb una de les proves atlétiques més presti- 
gioses del món.

Circuit SO R TI DA: 6 del matí, des d’el Pavelló d ’Esport# de
Palafrugell.

AR RIB AD A: Estadi Municipal de Palafrugell

TE M P S  LlM IT: 15 hores

E N TR E G A  DE 
DO R SALS:

R EP A R TIM EN T  
DE PREMIS:

IN FO R M A CIÓ
E S TR A N G E R S :

S E C R E TA R IA  
DE LA  PROVA: 

(Informació 
i inscripcions:

IN FO R M A C IÓ
SO B R E

A L L O TJA M E N T:

Divendres, 19 de maig, de 10 a 13 i de 18 a 21

Dissabte, 20 de maig a les 17 hores a l’Estadi 
Municipal

Sr. Frank Escobosa ■ Tel. (9)72 51 17 93

Pavelló Polisportlu de Palafrugell

Avgda. d ’Espanya, sin. - Tel. (972) 30 35 37, 
de 9 a 14 hores

Oficina de Turism o de Palafrugell • Carrilet, 2 
Tel. (9)72 30 02 28, de 10 a 12 i de 17 a 20



C o n c u r s  d e  C e r à m i c a

Ës ja una tradició que amb motiu de la Festa Major, es celebri 
una nova edició del Cóncurs de Ceràmica, per nové any consecutiu.

L’objectiu de la Comissió Orgariitzadora que sota el patrocini de 
l’Ajuntament de Quart, prepara l’esmentat concurs, no és altre que el 
de dotar al nostre poble d’un aconteixement de primera magnitud cul
tural i artistica dintre d ’un món tan arrelat als nostres origens com és 
la ceràmica.

Del dia 14 al 23 de juliol es podran observar al locai de l’Antiga 
Estació les peces participants en el 9.e Concurs de Ceràmica que en- 
guany eixampla el seu àm bit a to t el territori nacional. Del p ri
mer any de la seva celebració fins avui ha estât notable el seu 
creixement, tant en la dotació econòmica dels premis com en 
la quantitat i qualitat dels artistes participants. Poc a poc, i es- 
perem continuar en la mateixa linia, el caire del concurs també 
ha evolucionat. Hem aconseguit fer-lo més seriòs i digne i ben 
organitzat. L ’imatge del nostre poble aixr ho requereix.

LA C O M IS S IÓ  O RG A N ITZA D O RA

BASES DEL 93 CONCURS DE CERÀMICA:
• L'Exce.lentissim Ajuntament de Quart patrocina aquest CONCURS-OPOSICIÓ. 
L organització va a càrrec d'una comissió designada pel mateix que prèviament 
sortirà publicada a la premsa.
•  Podran participar tant en forma individuai com col.lectiva tots els céramistes.
• No seran admeses les peces realitzades amb procediments no céramistes.
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•  Cada participant podrà presentar un maxim de tres obres. Cadascuna pot abarcar 
una o més peces en que fautor presenti com a conjunt.
•  Les obres hauran d'estar a l'Excel.lentissim Ajuntament abans de les vint ho- 
res del dia 12 de juliol del present any:
•  A fenviar l'obra s'hi acompanyarà un sobre amb el tito l de la mateixa a l ’exte- 
rior per a ùs exclusiu del Jurat. A' fin terior del mateix haurà d'haver-hi totes 
les dades personáis de fautor o autors.
•  Les obres hauran d’enviar-se amb ports pagats i empaquetadas correctament 
per evitar desperfectes.
•  Els autors hauran de fer constar a fexterior de fembalatge: 9.á CONCURS 
DE CERAMICA DE OUART. Excel.lentíssim Ajuntament, Pl. de la Vila, 17242 
QUART, així com el nom i domicili del remitent.
•  Les obres escollides serán exposades al públic des del 14 al 23 de juliol en 
el local de l'Antiga Estació.
•  Les obres premiadas quedaran en propietat de l'Excel.lentíssim Ajuntament.
•  El Jurat estará format per persones qualificades i la seva identitat es farà 
pública oportunament.
•  El veredicte del jurat es farà públic el dia 15-7-89 a les 13*00 h.
•  La Comissió Organitzadora prendrá les mesures de seguretat de qué disposa 
per la màxima conservació de les obres perà no es responsabilitza de la deterio- 
rització o robatori que pugui succeir.
•  El fet de participar en el concurs suposa facceptació de les bases, així com 
el veredicte del Jurat.

CURSET DE TEATRE
S e ’ ns va presentar l ’oportunitat, per prim era vegada, d ’oferir un curset 

de teatre, a carree del grup gironi Inteatrex, als alum nes de l ’ Escola Pública 
d ’aqui Q ua rt; S ’està portant a terme, i sembla que amb èxit.

L ’objectiu principal d ’aquest curset i dels seus ensenyants, és in troduir 
els nois i noies d ’ EGB al món magie i fantàstic del teatre.

Ells coneixen el TEATRE, però ben bé n'o saben què és «per dins». Pot- 
ser si des del punt de vista d ’espectador, però no des’ d’el de protagonista, 
i aquést, és sens dubte, l'aspecte més emociònant i a tractiu.

Fer d 'espectador és senzill, fà c i l i  còmode. Només cal asseure 's. Però 
representar no tant. H i'ha d ificu ltá is , com la vergonyâ, els n e rv ls ... Però à 
l ’edat escolar, la p itjo r I més comuna enemiga és la vergonya. Vergonya a 
representar un personatge,'vergonya a m oure’ s /a  parlar d ’ una manera que 
no és I ’ hab itua l. I a més, fer-ho davant d 'a ltre s  com panys, trencar el gel cos
ta  i' és d ifíc il. La po r'a l qué dirán de mi, o si se ’ n riu ran , en defin itiva, la 
por ài rid icul és natural, I do hauria d 'esse r així.

Però 'd 'a ltres aspectes són encisadors: «jugar» a ser altres persones, 
vestir-se 'de  diferent manera, m aqu illa r-se ,...

Estem segurs que els alumnes s ’ ho estan passant d ’allò més bé. Ès una 
experiencia nova, I com a ta l, fascinant i enriquidora.

El més im portant, però, és que, amb aquest curset, captln la sensibilitat 
del món artís tic , I en aquést'eas, del món del teatre.

s e s i s s  s u m ë b  n s n

Forquilla

Escuradents



S o p a  d e  L l e t r e s :
P o e s ie s

Quinze noms d ’arbusts i arbres 
que podeu trobar a les nostres contrades.

c A S T A N Y e R
p S u R £ R 0 L L 0
M H T 2 B L N P S c
0 R T £ i X A 6 1 V
R R R Y P N T l A L
£ T E S C X A A M i
R R c R I P L F S 0
A S » 0 u P P R E D
P c B L s N G D E
E R V 0 R 6 P 1 J 6

P o tser les seves fulles sedoses 
adop ten  el m ateix verm eil viu 
que la sang quan  corre 
per les venes am b afany  i il.lu siô ...
La ro sada del seu rostre 
em recorda l’adéu 
i la separació  dels nostres cam ins 
m entre els ulls se’ns om plien de llàgrim es...
La seva o lor em fa trem olar 
dins l’anyorança de no ten ir-te  
p ro p  m eu, per tal de d ir-te que em fas 
feliç sim plem ent am b la caricia del susp irs ...
Té unes punxes que reflexen la llum
ad o p tan t fo rça i poder, a Liguai
que les circum stàncies que ens envolten
i tan t sols ens deixen calm ar l’anhel en som nis...
P er to t això, i per to ts els altres records 
q u e ’m dóna; avui, am o r, t ’envio aquesta  ro sa ...

Silvia Solé

* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * *

En mi mente 
en mis sueños, 
ella esta aún 
en mis sueños.
Camino por un lugar 
triste...
un lugar que no conozco. 
Estoy soñando.

S o l u c io n s  a l  N ú m e r o  A n t e r io r :

¿Pero de quién és el sueño? 
¿Dónde está toda la gente? 
A lgo  pasó... aquí, 
algo brillante y  horrible 
sucedió.
Y dejó la marca 
del desastre.
E l suelo es espeso 
y  todo lo que crece, 
crece mal.
Entre las cenizas, 
los charcos reflejan 
un fuego  rojo y  
resplandeciente, 
como si fueran heridas.
H ay ecos de pájaros 
muertos...
E n los árboles metálicos 
oigo el rugido 
de la garganta, 
del viento... 
y  estoy solo,
solo en un sueño horrible. 
Por fa vor...
que no haya ocurrido ya!

D.D.B.

HO A LA co tS m A n M O O

/ 4 f s  -a P a a c a m i a Tí y  

f M Í *  MI U- I I  J a  ¡

rfes Sa

v e S
CATALOGA e /tb M ñ J S L
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Muy Sr. nuestro:

A questa  secció pretén recollir l ’opinió de tots els habitants del municipi. Caries amb  
problemes, idees noves, suggeriments. Sabem que quan es f a  una cosa no es f a  bé per a 
to thom  i nosaltres voldríem trobar el sistema perqué aixó fo s  possible.

Les vostres caries es poden adregar a l ’A juntam ent. Apartar Correu Obert, Celré. Es 
prega no siguin més llarges de una plana de fo li.

Benvolgut senyor,

En relació a la vostra petició d'ajuda per a portar a tenue l ’edició de la Revista municipal «Celré», deperiodid- 
tat trimestral amb una tirada de 700 exemplars he de manlfestar-vos que tot i valoran1 1 ínteres de la pubhcauo per 
al poblé, pero no disposant en el Pressupost de dotació económica p er jerfro n t a aqueix tipus d  atencions, to tom is- 

j qe Cultura va informar que degut a aqueixa circumsráncia no és possible ara per ara d atendré I esmentada sol. Iil itud.

Lamentant no poder contribuir en aquest programa rebeu una atenta salutació.

Josep M. “ Salvatella i Suñer _
Diputat-President de Ia Comissió d'Ensenyament i Cultura

Nos dirigimos a Vd. para darle la enhorabuena por la bri
llante idea de la Noche de Reyes.

La emoción, alegría e immensa ilusión vivida por nuestros 
hijos al ver llegar en su propia casa a S.S.M .M . los Reyes M a
gos, hace que nosotros en su nombre nos solidarecemos con tan 
nobles iniciativas.

A buen seguro que estos momentos de felicidad perdura
rán en sus mentes por muchos, muchos años y esperamos que 
al igual esa satisfacción de haber acertado a proporcionar ale
gría y felicidad, perdure en Vd. y en todas las personas que 
colaboraron.

Esa Noche consiguieron que para ellos fuese verdaderamen
te Mágica. A nosotros no nos resta más que ofrecernos, dentro 
de nuestras posibilidades, para acontecimientos similares.

Al mismo tiempo rogamos haga extensiva nuestra felicita
ción al grupo organizador y personas que participaron ese día.

Con su entusiasmo hicieron posible tan nobles ideas.
Un cordial saludo:

Enrique M anubens  

Sagrario  López

En record de Mossén 
JAUME FONT i ESPIGOLE;

Mn. Jaum e Font i Espigolé, ex-rector de la Parròquia de 
Palol d ’Onyar, va m orir el passat dia 16 de febrer, després de 
patir una llarga i anguniosa enferm etat.

Mn. Jaum e havia estat anys enrera, rector de la Parròquia 
de Palol d ’Onyar, i ultimament ho era de les Parròquies de Ver- 
ges, U ltram ort i Canet de Verges.

Era un gran capellà, senzill i am b m olta fe, que ajudava 
el que tenia una necessitai, i que estava al costat d ’aquell que 
se sentia sol. Encara no fa gaire temps, malgrat la greu malaltia 
que patia, quan el trobaves de passeig pels carrers de G irona, 
et recordava anècdotes viscudes en la nostra Parròquia, i s’in
teressava continuam ent per tothom .

Recordarem sempre, la seva estada entre nosaltres.

Associac ió  de Veins de LA CREU ETA

El Sr. Francese Castaño i Gómez m ’ha sol.licitat que li publiqués en la revista municipal «Celrè» un extens dossier 
en el que critica algunes de les gestions municipals.

Atesa la voluminusitat de 1 escrit, li he comunicat la impossibilitat de poder atendre la seva petició, tot demanant-li 
que realitzes una sintesi del mateix a fi i efecte de publicar-lo en la següent edició de la revista.

Tothom  qui vulgui tenir coneixement del contingut de l’esm entat escrit pot consultar-lo a l’oficina municipal.

Josep  M .a Pera i V argas

Es fa saber...
Aquest apartat està destinât per anuncis no comercials. Per la seva  

publicació podeu enviar los a l'apartat «es fa saber» de la revista Celrè 

o portar-los personalment a les oficines municipals.

•  Es vén tallagespa seminou de motor a gasolina a bon preu. Tel. 20 23 19,
de 9 a' 1 i de 3 a 8. PREGUNTAR PEL SENYOR CASAMITJANA.
•  Cerquem persones interessades en ter teatre a ser possible de Palol d 'O n- 
yar, a partir de les 21 h. truqueu al Tel. 46 92 75 - 46 91 74.
•  Si teniu joguines i no sabeu de què fer-ne, sapigueu que tenim  una guarde- 
ria m unicipal, i a tots els nens e ls 'h i faria il.lus ió  ten ir-ne més.

•  Tothom que desitg i o tingu i algún com prom ís, si hecessita algún calendan, 
s 'adreci a l ’ A juntam ent.
•  Cerquem fotografíes antigües del m unicip i per publicar, en la propera re
vista de prim avera, sobre to t del carrlle t, totes serán retornades.
•  En properes dades esperem fer el viatge de la 3 . a edat, I totes les idees 
serán ben rebudes, esperem que sigui del grat de tothom , per la qual cosa, 
inform arem  amb tem ps, quan tinguem  el dia I el lloc aproplat.
•  Com to ts  sabeu aquest any no ha plogut quasi res, per la qual cosa es reco- 
mana teñ ir molía cura a I ’ hora de fer foc al bosc, és la nostra major rlquesa.


